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Halil Akdeniz çok yönlü bir insan: sanatçı, öğretim üyesi, sanat yazarı, ser

gi organizatörü, kültür müşaviri gibi geniş bir alanda yoğunlaştırmış ilgisi

ni. Ancak biz onu daha çok sanatçı kişiliğiyle tanıyoruz. Ya da onun sanat

Çı yönü diğerlerini gölgelemiştirde diyebiliriz. Aslında ilgilendiği ve yaptı

ğı şey ne olursa olsun, bir kuyumcu titizliği ve kusursuzluğunu düşünsel il

gisiyle bütünleştirdiği bir yansımayı onda görebilirsiniz. Bu yönü ve arayış

ları görev yaptığı kurumların da zenginleşmesini sağladı. Onların yeniden

yapılanmasında ve ihtiyaçlara göre yeni programlar geliştirmesi yönünde

çalışmalarını bugüne değin sürdürdü. Başlangıçta Dokuz Eylül Üniversitesi

Güzel Sanatlar Fakültesi'nde, peşinden Bilkent Üniversitesinde bu çalışma

larını sürdürdü. Beş yıl süren T.c. Bonn ve Berlin Büyükelçiliği Kültür Mü

şavirliğinin ardından Kültür Bakanlığı Kültür Müşaviri olarak sürdürdü gö

revini. Bu arada yurtiçi ve yurtdışında çok sayıda kişisel sergi, uluslararası

sergi, fuar, bienal ve trienal'e katıldı, yapıtları ve çalışmaları bir çok kez

ödüle değer görüldü. Birçok müze ve özel kolleksiyonda yer aldı ve yapıt

larıyla yurtdışında ülkemizi temsil etti. Son olarak yine görev yaptığı Ana

dolu Üniversitesi'nde Sosyal Bilimler Enstitüsüne bağlı Türkiye'de bir ilk

olan Sanatbilimi Ana Bilim Dalını kurdu. Bu anabilim dalına bağlı olarak yi

ne bir ilk olan Güzel Sanatlar Kuram ve Eleştiri Yüksek Lisans programını

hazırladı. Ve aynı zamanda yeni kurduğu bu anabilim dalının başkanıdır.

Bu yeni oluşumun, dergimizin bu sayısının dosya konusu olan "Plastik Sa

natlarda Eleştiri Sorunu" ile çakışması üzerine kendisiyle bu programın de

tayları üzerine bir söyleşi gerçekleştirdik.
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Hayri Esmen Öncelikle, güzel sa natlar alanında "Kuraru ve Eleştiri" prog

ramın ı ha zı rlamanı z. han gi gereksinimlerden kay nakb nmaktadır, acıklaya

bilir misiniz?

Halll Akdeniz. Türkiye 'de ilk kez Sanatbilimi Ana Bilim Dalı kurularak hu

yıl Anadolu Univerxitcsinde Güzel Sanatlar Kurarn ve Eleştiri Yüksek Lisans

progr.ım ı açıldı. Gerekli altyapı hazırlıklarını tamamlayıp yctişnrebilirsck

önümüzdeki yıl doktora programını da açıyoruz.

Ülkemizde sa nat eleş tirisi ala nındaki boşluk ve yetersizlikler ko nusunda es

kiden beri hep yakınmalar olmuş ve olmaktadır. Bu gereksinim kültür "e

sanat adamlarunızca zaman zaman gerek kendi dost çevrele ri sohbetlerin 

de gerekse bazı yayın organlarında dile getirilnuşsc de . sorunun çö zümü

konusunda herhangi bir girişim "e ciddi bir öneri gclişnrilemeıuişur. Bunu

ilk ke z biz burada , Anadolu Üni ve rs ites ind e gerçekleştird i k . Bu program

benim, Türkiye 'de YÖK öncesi Ege Üniversites i bünyesinde klınılan ve ilk

Güzel Sana tlar Fakültes i o lan bugünkü Dokuz Eylül Üniversitesi Güzel Sa

nat lar Fak ü lıesindcki bölüm kurma ve program gel iştirme çalışmalarmdan

başlayarak üzerinde düşündüğüm ve daha başka Üniversite ve sanat ku

rumlannda yaptığım uygulamalar ve deneyimlerimden bugüne uzanan sü

reçte. sanat eğitiminin üniversite bünyesinde nasıl olması gerektiği sorula

rına aradığı ııı yanıtlarm . kurarnsal ala nda gördüğüm ucıklann gözlem ve de

neyimleri mk bütünleşt i rerek gelişti rdi ğim dü şüncelerini ve ba kış açınu n bir

ürünüdür. Prograrn hazırlığı ve akademik konuları gürüşmemiz sırasında

bir gün sayın Rekt örümuz Prof.Dr. Engin Araç'la sohbetinuzdc: kendilerinin

de Güzel Sanatlar Fakültesi 'nin fak ülte olmadan önceki Yüksek Okul ~ IÜ

dürlüğü ve Fakülte o ld uktan sonraki dekanlığı sırasında b öyle bir konunun



eksikliğini hissettiklerini -kendileri güzel sanatlar alanından gelmemesine

rağmen güzel sanatları hep destekleyen değerli bir yöneticidir- benzer bir

çalışma için girişimde bulunmak istediklerini ve bunu zamanın Türkiye'de

söz sahibi hocalarına ilettiklerini; herkesin çok doğru, ne kadar iyi olur de

diklerini, fakat sonuçta kimseden sorunun çözümü konusunda bir şey çık

madığını belirtmişlerdir. Demek ki bunun için doğru zaman ve mekanda

doğru kişilerle vizyonların çakışması gerekiyormuş herhalde. Sayın Ataç'ın

bugün Rektör olarak üst düzey yöneticilik sıfatıyla ve üniversite yönetimi

nin konuya sahip çıkmasıylaYÖK nezdinde de gerekli prosedürler tamam

lanarak bu aşamaya gelindi. Bu programla burada hem ülkemizde şimdiye

kadar hiç dikkate alınmamıŞ bir disiplin olan Sanatbilimi disiplini kurulmuş

oldu hem de üniversitede sanat kuramcısı ve eleştirmen yetiştirmeye yöne

lik akademik düzeyde bir eğitim programı başlamış oldu.

H.E.: Evet, eleştiri dosyamızda da bazı yazarlar bunun gerekliliğini ve ge

cikmiş olduğunu vurgulamaktalar. Bu bağlamda programın temel amacını

nasıl açıklıyorsunuz?

HA.: Bu programda amaç, sanatı kuram ve uygulama bütünlüğünde ele

alarak disiplinlerarası bir anlayış ve uygulama ile geniş sanat kültürüne da

yalı formasyon almış, sanatın uygulama alanlarına ilişkin pratik deney sahi

bi ve sanatın özel sorunlarını tanıyan, çağdaş bir yaklaşımla yorumlayabi

len, uzmanlık düzeyinde sanat kuramcısı ve eleştirmen yetiştirmektir.

H.E.: "Kuram ve Uygulama Bütünlüğünde" diyorsunuz bunu biraz açar mı

sınız?

HA.: Bu programda dersler kuram ve stüdyo dersleri bütünlüğünde yürü

tülmektedir. Programdaki studio derslerinde eğitim, geleneksel anlayışta

atölye eğitimi biçiminde yapılmamaktadır. Düşünülen modelde stüdyo

dersleri; resim, grafik, heykel, seramik gibi kategorik bir ayrım ve sınıflama

içinde değil, öğrencilerin kendi eğilimleri ve sanat konseptleri doğrultusun

da hepsini kapsayacak biçimde gerek duyuldukça atölye ve malzemelerin

kullanıldığı multi-medial bir yaklaşım içinde yürütülmektedir/yürütülecek

tir. Studio dersleri, öğrencilerin projeler bazında çalıştığı, değişik sanat dal

larından tek tek ya da aynı anda birkaç hocanın bir arada girdiği dersler

olarak tam bir eleştiri ve tartışma ortamı içinde gerçekleşmektedir/gerçek

leşecektir. Stüdyolar, hem özgün sanat çalışmalarınınyapıldığı hem de ay

nı zamanda sanatsal sorunların uygulama pratiği içinde tartışıldığı, öğrenci

lerin kendilerini keşfettiklerive yeni sanatsal düşüncelerinüretildiği mekan

lar olarak düşünülmektedir.

H.E.: Stüdyo dersinde çok yönlü bir tartışma ve uygulama boyutunu öne

çıkarıyorsunuz.Neden bu kadar önemsiyorsunuz bunu?

HA.: Günümüz sanat eğitimini artık ben eski akademilerde olduğu gibi



eğitim programlarında birkaç kuramsal dersin yer aldığı, atölyelerinde yal

nızca renkli tuvallerin boyandığı ya da benzer uygulamalarla sınırlı sanat ça

lışmalarının yapıldığı yerler olarak düşünmüyorum. Kaldı ki bu program

kuramsal alanda eleman yetiştirmeyi hedefleyen bir program. Burada yetiş

tirmeyi amaçladığımız kurarncı ve eleştirmerılerin, yukarıda da belirttiğim

gibi hem uygulamalısanat çalışmalarıdeneyiminden geçen hem de aynı za

manda sanatsal sorunları uygulama pratiği içinde tartışan, yeni yorum ve sa

natsal düşünceler üretebilen elamanlar olarak yetişmesi düşünülmektedir.

Ve bunun yeni yetişen sanatçı ve sanat üzerine yazı yazacak ve söz söyle

yecek kurarncı ve eleştirmen adayları için çağın gereklerine uygun bir eği

tim modeli olacağını düşünüyorum.

H.E.: Yine programın isminden hareket edersek "sanatçı ve sanat kurarncı

sı" yetiştirmektenbahsediyorsunuz. Sanatçı yetiştirmeyi hedefleyen kurum

lar bugün mevcut. Tam olarak ne anlama geliyor bu?

HA: Tabi soruna yaklaşımın program başlığından da anlaşılacağı üzere iki
ayağı var. Bunun bir ayağı sanatçı yetiştirmek, diğeri de örıgördüğümüzan

lamda kurarncı yetiştirmek. Sizin de belirttiğiniz gibi sanatçı yetiştiren ku

rumlarımız zaten mevcut. Ancak burada yeni olan konunun ikinci ayağı.

Ancak bu program, her ikisini de bir bütünlük içinde değerlendirenyeni bir

bakış açısı ve niteliksel bir değişim önerisi içermektedir. Özet olarak söy

lersek bu öneri; çağın bilgi birikimleriyle donanımlı, duyarlılığı gelişmiş, sa

natın yaratım süreçlerini tanıyan, üretim ve uygulama pratiğine ilişkin de

neyim sahibi kurarncılar yetiştirmeye yönelik olarak özetlenebilir. Uzak

Doğu Çin filozoflarından yanılmıyorsam Konfüçyüs'e atfedilen bir söz var

dır: derler ki, duyarsam unuturum, görürsem belki hatırlarım fakat yapar

sam bilirim. Bilmem tam buna karşılık olarak formüle edilebilir mi ama her

halde değerlendirenin, İleride kendisinin o süreçlerden geçmiş deneyimle

riyle bütünleşen bir değerlendirme, farklı duyarlılıkların ve yeni yaratıcı sü

reçlerin gelişmesine neden olacaktır diye düşünüyorum. Uygarlık tarihine

baktığımızda en verimli ve en yaratıcı olan dönemlerin, kültürlerin birbirle

riyle ilişkide bulunduğu, kuram ve uygulamanın birlikte yürütüldüğü dö

nemler olarak gözlemliyoruz.

H.E.: Bu nedenle alanınız gereği uygulama sizin için bir varoluş biçimi, fa

kat kuramı da bundan hiç ayrı tutmadınız yaşamınız boyunca.

HA: Evet. Ama kuram hiçbir zaman kendi başına sanatçıya yol gösterip

gelecekte ne yapacağını belirlemez. 20.yy'ın önemli sanat kuramcılarından

Prof.Dr. Walter Hess, Modern Sanatın Teorileri isimli kitabında; kuramı sa

natçılar için bir dinlenme noktası olarak görür. Sanatçılar ve bilim adamla

rı kendi arayış ve yaratıcı serüvenlerinde bilinenlerin ötesine bir yolculuk

içindedirler. Bununla birlikte ben günümüz sanatçısının çağın felsefesi ve



d ü ş ünce boyutu içinde kendi konumunu bcl irk-mcxi . önü nü g örebilmesi ve

ke nd i zamanı içinde ye r alabilmesi açısında n konunun kuram sal boyu tu ile

de ilgilcnmcsin in gere kli o lduğu kanısındayım . Çünkü 20. yyı n bunca g irili

ha le gelmiş sanatın ı. içinde yaşadığı d ün emin sa natın ı. salt sa natç ı la rı n du

yumları ve ps iko lojiler iyle ya da eserlerin y üzeydeki görünümleri içinde de

ğ cr l cndi rip anlama olanağı yoktur.

H.E..: Bu konuya sonra tekra r dönccc ğiz ama önce şunu sormak istiyorum.

Samyorum Bilkent'te "Thcory and Crttlclsm" isminele bir program hazırla

nuşumz. Bu prog rarn devam ediyor mu? Şu anki ilc farklılığı nedi r? Ayrıca

kurarn ve eleş t i r i o lgusuna neden bu kadar vurgu yapıyorsu nuz?

HA..: Çal ıstığ ı ın fa rklı ünivc...-rsuclcrin güzel sanatlar fukü ltc lenn-

de. yakla şık yirmi yılı aşkın bir süre öğret im ü ycl iğ i rn ve idare

cilik g örevim sırasında resim n: güzel sanatlar bölümlerinin ku 

ru lu ş calrsmalanm yapıp progr::ımbrını hazırladım , Geçen bu

sürede mevcut program lara göre altc rn.u if programlar o lara k

düşündüğüm ve uygulamaya koydu ğuın bu progr::ımların bir

kısmı (ok iyi sonuçlar ve rerek meyvele rini verıneye buşladr . bir

kısm ı ayrıldığım kurumlarda çeşitl i nedenlerl e uygulama :.ı ~a 

masina gcçcmcdi. Bir kısm ı (la programın yeni n : ile ri evreleri

olarak Im rada olduğu gibi hen üz yeni uygulama .ısamasma ge

çeb ild i, Bir k ısıııı gC)rü.ı;;lerin olgunlaşmas ı . değe rler i n oluşması .

kabul g önucsl biraz zamana luğlı bir o lay . Bilkent 'te ha z ı rlad ı 

ğ ı m Theo ry ve Criticis m programı , kendi I>a~ına bir lisans prog

ranu değil di am a . bu programın özüne uygun Güzel Sanatlar Bölümü prog

ramı içi nde vapılandırarak olusturdu ğum bu program ın lisans progrunu kıs

rruvla ilgili bir ~·:.ı lı~ınayd ı denilebilir. O programda ö ngö rdüğüm. Güzel Sa

natlar B öl ümüne öğ rx-ncücr baştan herhangi bir dal aynrn ı yapılmadan a lı

nacak. ilk ik i yılortak bir plastik sanatlar eğit i m inden geçtikte n so nra ilgi

ve ye te ne klerine güre sanatçı yetişunueye yö nelik stüdy o ağırlıklı progr am 

lar ya da ku ramsal ders lerin ağı rlı kıa olduğu kurarn ve eleşt ir i program ı yö 

nün de bir seçim yapacak lard ı , Seçtikleri p rogra rn larda bir süre kendil erin i

taruyıp deneyecek ler ve sonueta kredilerini tamamlamak kaydıyla yetenek

lerine güre behrleycccklcn hi r programda karar vereceklerdi. Samyorum

Bilkent'te şu anda programın yalnızca stüdyo ağırlıklı sanatçı yetlşurmcye

yöne lik k ısm ında e ğ it im öğret im yapı l ıyor. Kurarn n: eleş t iriye yö nel ik kıs

mı henüz uygulamaya koyulamadı. Sonm uzdaki kurum ve eleşt irin i n öne

mine gelince, günü müzde a rtık sanal eserinin kendisi ka dar o nu değerl erı

di rmc bilinc-i de. hatta bazen sanat eserinin kend i gerçekl i ğinden de ö te h ir

önem taşımaktadır.

ILE..: Sanatbilimi Ana Bilim ı ra lında neden lisans programını açmaksızın

yüksek lisanstan başlamavı gerekl i g ördün üz?



ILA..: Ta bi . ilk akla gelen, klasik bir bakış aç ışryla progra nun (ince lisans bö

lümünün açılması. sonra buna dayalı olarak yüksek lisans " C doktora prog

ramlann ın açılmasıdır. Burada biline n klasik anlayışta lisansta gördüğü eği

time dayalı bir yüksek lisans. yüksek llsan sta gördüğü eğitime daya lı h ir

doktora programı d ü ş ün ülmemişrir. Bu program, bu anlayışta b ir progmm

de ğildir. Programın, kendi bölümünün öğrenciler inin ön ünü açma k ilerde

o nlara lisansü stü eğit im ol anağı sağlamak gibi bir derdi yok tur. Program. sa

nartan sanat tar ihine , edebiyatta n fclsefe ye , sosyal bilimlerden tıp ve fen hi

l ım leri ne kadar herkese açıktı r. Bura da amaç, de ğişik alanlarda eğitim gör 

mü ş . konuya özel ilgisi o lan kapasite ve yetenekleri belirginleşmiş kişileri

sanat alanında değerlendirmektir. Bugün buna örnek teşkil edecek. başka

di siplinlerden gelip de kend i kişisel ilgi ve gayretleriyle sa nal yazart ığ ı eleş

tiri ve konusunda ke ndi kendisini yet işt irm iş ülkemizde Ye dün yada çok sa

yıda örne k vard ır. Dolayıs ıy la programa , bu değerleri akade mik bir eği t im

platformunda buluşturan üst düzey bir noktadan başlamak istedim.

H.E.: Şu ana kad ar sanatın kuram sal boyuıu ilc ilgilen en ve bu iş i profcs

yo nc lee yapanlar, siz in de belirttiğin iz gibi genellikle fark lı disiplinl erden

gelerı-e ğitimini al maksızm- bu boşluğu bireysel ilgi ve çabalanyla dolduran

ki tilerden oluşuyordu. Hazırladığınız bu programla birlikte ele ı tiri eğitim

sürecine dahil edile rek Türkiye 'de ilk kez kurumsallaş tmlmış olmakta. Bu

nun güzel sa nat lan nası l etk ileyece ğ ini düşünüyorsunuz?

ILA..: Evet şimdiye kadar ôvlcydi. Ancak bu programla a macımız bu ala na

farklı disiplinlerden kendi ilg i ve hevesleri ilc yönelenl eri dıştamak değil

onlar da bir ze nginlik o larak görerek de stekliyip akademik bir program çc r

çe vesinde de ğ erlendirmekt ir . Ayrıca bu es pr iye uygun olarak da program

lara: yurt içinde ya da yurt dışında herhangi bir ünive rsite veya yükseköğ

ret im ku rumunda ; güzel sa na tlar. sa na t tarihi. edebiyat, felsefe. sa na t eğiti 

mi. sinema-müzik ve sahne sanatla rı. mimarlı k, iç mimari, fen ve mühen

dislik bilimleri. sağlık ve sosyal cğ itim bilimleri gibi sa nat ve

bilim dalla rından he rhan gi birinde; lisans ve yüksek l isansını

yapmış adaylar katılahil irler. Katılma koşul ları . yasa ve y öne t

melik olarak Üniversitenin yükse k lisans ve doktora program

larina kabul ve katılma koşullarını içerir. Böyle bir yak laş ı mın

güzel sanatl a rı nası l etk i leyece ği konusuna gel ince ; hiç ş ü phe

s iz bi reysel tutku ve yetenekler. istisna lar he r zama n olacaktır .

İ ş t e biz bütün bunl arin da da hil edileceği, tüm hu o lası potan

siyeli çağın gereklerine uygun biçimde akademik olarak örgüt

lern e k isted ik. Bir sa na tb ilimi disi plini kurduk . Çünkü, kültür

ve sanat a lanlarında 20. yüzyılda özellikle yüzyı lı n ikinci yan

s ı rıda dünyada meyd an a gelen karmaş ı k ve ye ni gelişmelerin

de ğ erl erıdirilip açıklanmasında bilin en kla sik bilim disiplinleri



yetersiz kalmaktadır. Sanat alanına ilişkin veri ve değerler, fen ve doğa bi

limlerinde olduğu gibi bilimsel yöntemlerle belli bir kesinlikte markalanıp

açıklanarnamaktadır.Sanat, çok bilinmeyenli bir gizler alanıdır. Sanatçı - sa

nat eseri - sanat eserinin oluşum süreçlerinin incelenip değerlendirilmesi,

disiplinlerarası işbirliğine dayalı yeni bir program örgütlenmesini ve bilim

sel disiplini gerekli kılmaktadır. Plastik sanatlarda eser oluşum süreçlerine

ilişkin konular, henüz yeni yeni ele alınmakta ve incelenmektedir. Burada

eserleri, eleştirmenlerin ve sanat tarihçilerinin bilinen değerlendirme ve sı

nıflandırma açılarından inceleme konusu yapma yerine bu süreçler açısın

dan farklı disiplinlerin yöntem ve bakış açılarıyla çok yönlü incelenip de

ğerlendirilmesi, sanırım geleceğin kurarncı ve eleştirmen adaylarının daha

donanımlı ve değerleri keşfedici yetişmelerini sağlayacaktır.

H.E.: Farklı alanlardan gelen öğrencilerin temelde sanatın problemlerine

uzak olmalarını sorun olarak görmüyor musunuz?

H.A.: Hayır. Burada rastgele bir seçim ve başvuru sözkonusu değildir.

Dolayısıyla bu farklılık bence bir zenginliktir. Başka alanların birikimlerini

sanat alanında değerlendirmek, sanat alanına yeni yaklaşımlarve bakış açı

ları kazandırmak olarak görüyorum.

H.E.: Bu programın benzerleri başka ülkelerde de bulunmakta, bunun ora

dakilerden farkı ya da benzerlikleri nelerdir?

H.A.: Hazırlanan bu program Türkiye'de bir ilktir. Bu programla Türki

ye'de bugüne kadar bilim ve sanat literatürümüzde yer almayan sanatbilimi

disiplini kuruldu; buna bağlı olarak da Güzel Sanatlar Kuram ve Eleştiri

yüksek lisans programı açıldı. Ve ayrıca sizin de vurguladığınız gibi prog

ram, konuya yaklaşımı, niteliği ve uygulanış biçimiyle bildiğim kadarıyla

dünyadaki benzer örnekleri arasında da farklı bir uygulama olacaktır.

Bence dünyadaki örneklerinden farkı, programın kuramsal bir alana yöne

lik insan yetiştirecek olmasına karşın, eğitimin bir sanatsal üretim ortamın

da kuram ve uygulama bütünlüğündeyürütülecek olması; atölye deneyim

lerinden geçerek ileride sanat üzerine yazı yazacak olan insanların sanatın

teknik ve uygulama alanlarına ilişkin bilgi ve deneyim sahibi olarak yetişti

rilmesi, en önemli farklılık teşkil eden yanıdır.

H.E.: Bu program ile Türkiye'de eleştirmen enflasyonu yaşanacak mı? yok

sa varolanlara ilave olarak bu disiplinin gerektirdikleriyle "disipline edil

miş", yeni bir eleştirmen kuşağına geçiş mi hedeflenecek?

H.A.: Evet. Bir çok alanda gözlemleye geldiğimiz hatalar gibi gerekli hazır

lıklar yapılmadan hemen her yerde gerek duyulanın üzerinde aynı ya da

benzer programlar açılırsa, endişelerinizde haklısınız. Yok eğer ülkenin ih

tiyaçları doğrultusunda ve gereksinilen kadar program açılır ve eğitimin dü

zeyi korunursa bir kurarncı ve eleştirmen enflasyonu yaşanacağınısanmıyo-



rum. Aksine bu alanda bunun eğitiminden geçmiş çok iyi yetişmiş nitelikte

elamanlar çıkacağına inanıyorum. Çünkü eskiye göre hem sanat ortamımız

canlandı ve zenginleşti hem de üniversitelerimizde çok sayıda güzel sanat

lar fakülteleri ve eğitim fakültelerinde sanat eğitimi bölümleri açıldı. Dola

yısıyla tüm bu alanlarda uzmanlık düzeyinde iyi yetişmiş kadrolara ihtiyaç

bulunmaktadır. Hazırlanan bu yüksek lisans ve doktora programları ile hem

sanat eğitimi yapan kurumlarımızda eğitim programlarını kuramsal ve bi

limsel açıdan destekleyici, hem de sanat ortamımızdave üniversitemiz kad

rolarında eksikliği duyulan sanat kuramcısı ve eleştirmen yetiştirmeye yö

nelik bir uzmanlık alanı açılmış olmaktadır. Ayrıca kurulan sanatbilimi ana

bilim dalında üniversitelerde akademik kadro için bu alanda kariyer yap

ma/yapabilme yolu da açılmış olmaktadır.

H.E.: Bu arada, Türkiye'deki eleştiriyi nasıl görüyorsunuz? Gelişmiş ülkeler

le bir eşzamanlılık sürecini yaşayabiliyor muyuz bugün?

H.A.: Hiç şüphesiz bütün şikayetlerimizerağmen bugün kendi kendisini ye

tiştirmiş uluslararası düzeyde sanat yazarı ve eleştirmenlerimiz vardır. Onla

ra asla haksızlık etmek istemem, ancak ülke genelinde bakıldığında bence

bu soruyu gelişmiş ülkelerle bir eşzamanlılık süreciyle yanıtlamak pek

mümkün görünmemektedir. Belli niteliklerde adam yetiştirme ve kurumsal

laşma açısından daha epey yolumuz var gibi gelir bana. Doğrusu bu soru

yu aynı şekilde ben de size yöneltmek ister, bu konuda ne düşündüğünü

zü, durumumuzu nasıl gördüğünüzü bilmek isterdim.

H.E.: Kısmen katılıyorum size. Ancak ben yine de kötümser olmanın erde

mine sığınıyorum.Çünkü iç açıcı çok az şey görüyorum. İyi ile kötünün çok

fazla iç içe geçtiği ve daha da kötüsü bunların ayırt edilemediği bir değer

ler kaosu içindeyiz sanki. Bu belirsizlik de, çoğu zaman ortamı dönüştür

mek isteyenlere değil ona uyanlara şans veriyor. Dolayısıyla eleştiri tüketim

endüstrisi içinde gösterinin aracına dönüşüyor ve asıl işlevini yerine getire

miyor. Ne dersiniz?

H.A.: Evet. Bence de öyle.

H.E.: Günümüzde sanat tarihçi, kurarncı, eleştirmen, küratör hatta bu işleri

yapmaya soyunan sanatçıları da varsayarsak, tam bir karmaşa diyerrıeyece

ğim ama, sanatla ilgili bu alanlarda alışveriş ve geçişinikaymaların çok faz

la olduğunu söyleyebiliriz. Bu anlamda hazırladığınızprogram tüm bu alan

ların alt yapısını sağlamaya yönelik kuşatıcı bir içeriğe sahip mi? Ya da bu

nu gerekli görüyor musunuz?

H.A.: Tek bir programın tüm alanların alt yapısını sağlamaya yönelik

kuşatıcı bir içeriğe sahip olması beklenemez. Bu mümkün değil. Ancak

kuram ve eleştiri alanına sınırlandığında ise evet diyebilirim. Sanat alanın

da da artık herkesin her şeyi yapma dönemi geçmiştir. Aksi takdirde böyle



bir yapılanma gereğine inanmasam böyle bir çalışma yapmazdım.

H.E.: Özelikle 20. Yüzyılın ikinci yarısından itibaren meydana gelen dönüş

meler ekseninde duruyor program. Buradaki önemli olgu ise disiplinlerara

sı bir ilişkinin/işbirliğinin, hem yapıtın gerçekleştirilme hem de onu "oku

ma" sürecindeki vazgeçilmezliği. Bu, geleneksel bakışları dışlayan yeni bir

durum. Türkiye için kurumsal anlamda yeni. Neler söylemek istersiniz bu

konuda.

HA: Kültür ve sanat alanlarındaki gelişmelerin bugün eğitim-öğretim ala

nında değerlerıdirilip örgütlenmesinde artık bilinen klasik bilim disiplinleri

yetersiz kalmaktadır. Bu nedenle birçok Batı ülkeleri ve Amerikan üniver

siteleriyle başka ülkelerin güzel sanatlar fakültelerinde ya da güzel sanatlar

eğitimi veren yüksek öğretim kurumlarında, sanat tarihi dersi yerine ya da

sanat tarihi dersine paralelolarak sanatbilimi dersleri okutulmakta veya ku

ramsal alanda yeni açılımlar getiren daha geniş sanatbilimi program örgüt

lenmelerine gidilmektedir. Sanat alanına ilişkin veri ve değerler, fen ve do

ğa bilimlerinde olduğu gibi bilimsel yöntemlerle belli bir kesinlikte marka

lanıp açıklanarnamaktadır.Sanatçı-sanat eseri, sanat eserinin oluşum süreç

lerinin incelenip değerlendirilmesinden,sanatın ne olduğu, neyin sanat ne

yin sanat olmadığını kesinlerneye çalışan ve bunlara yanıtlar arayan bir bi

lim disiplinine gerek duyulmuştur. Sanat alanının bu kendine özgü zorluk

larının çözümü, bizi bugün, multi disipliner bir bilim dalı olan sanatbilimi

diye nitelendirilen; fenomenoloji, tarih ve eleştiri alanlarını içeren -birbiri

ne bağlı karşılıklı değişim içinde bulunan- üçlü bir yapılanmadan oluşan ye

ni bir sanat bilimi disiplinine götürmektedir.

Bu gelişmeler ışığında terminoloji ve öğretim programları açısından dünya

daki belli başlı benzer örneklere bakıldığında; multi disipliner Sanatbilimi

dersi/dersleri olarak Almanca Kunstwissenschaft, İngilizce Science of Art ya

da her ülkenin kendi dilinde karşılığı olan bir terimle değişik okullarda bir

birinden çok farklı ders ve programlar olarak okutulduğu görülmektedir.

Örneğin; Almanya'da Berlin Devlet Güzel Sanatlar Akademisi'nde IStaat!.

Hochschııle der Künste-Berlin ve Berlin Humbold Üniversitesi'nin bazı bö

lümlerinde, Amerika'da Palo Alto-California Üniversitesi, Standford Üniver

sitesi ve Yale Üniversitesi; Japonya'da Tokyo Güzel Sanatlar ve Müzik Üni

versitesi ve yine Tokyo Musashino Sanat Üniversitesi, Kyoto ve Tohoku Sa

nat veTasarım Üniversitelerinde sanatbilimi lisans programları ya da yüksek

lisans düzeyinde Kunstwissenschaft /Science of Art programı ya da dersleri

olarak okutulduğu; Almanya'da Berlin Hıımbold Üniversitesi Felsefe Fakül

tesi-3 Kültür ve Sanatbilimi Enstitüsü'nde. İngiltere'de Bolton Üniversite

si'nde, Londra Golclshmidt Üniversitesi'nde, Paris Sorbonne Üniversite

si'nde, Hatfield Hertfordshire Üniversitesi ve Hong Kong Üniversitesi'nde

sanat ve sanatbilimi alanlarında doktora programları /Ph, D. in Art düzeyin-



de eği t i m verildiği gözlenmekted ir. Herha lde t üm dü nyadaki

hu yeni program örgütle nme leri. yeni oluşumların değerlen

dirilmesi yeni bak ış açıları ve yön temleri n gel i ştirilme iht iya

cmdarı doğmuştu r. Tü rkiye de art ı k eğitim öğret im bazında

bu gelişmelere ve yap ı lanmala ra c klemlerunck zo ru nda diye
duşün ü yorum .

H.E.: Anlaşı lan batı ve uzakdo ğu üniversitelerinde bu do ğru l 

tudak i yapılanmanın ta rihi epeyce es ki. Riz yine mi gcciktik

yoksa?

HA: Evet maalesef öy le. Artık buna şöyle ya da böyle maze

retli cevaplar vermeme gerek yok herhalde. Hatta bugün hir

çok ülkenin ün ive rsite öğretim üyelerinin isimle rinin başında

"sanaıh ilimci Prof.Dr ..." gibi un vanlar bulunmaktad ı r . Buna Hong Kong da

lı ii.

H.E.: Gü nü müzde disiplinlerarası et kileşim, güzel sanat la rı n ken di sini de

a~;ın dah a geniş bir bakış açısıyla olay ve olgula rı gö rmcmizl gerektirrne k

tedir. Nitekim b u durum. ortaya çıkan ürünlerin de ne olduğu. nereye ko

numl.macağı. nasıl değerlendirileceğine ilişkin endişeleri de beraberinde

getirmekte. Bu anlamda ıerminoloji belirsizliğininde yaşandığı bugün. eser

hakkında yapılan yorumlar/okumalar anık eski eleştiri ilc aynı kategoriye

konulamayacağı gibi . eleşti ri olarak ta de ğ erlendi rilemiyor. K ı saca betirnle

yic i yakla şımlan..la rı yeru mcu ya klaşanla ra hir gt'~'i ~ söz konusu . Buna da a r

lık eleşt i r i dcnilm iyor . Ne d iyor sunuz tüm bunlara?

HA: Evet belki bu soruy u te rsinden başlaya rak cevaplamak da ha doğru

olabi lir. Bugün a rtık eleştirmcnlcr i n . üzerinde değerlendirme yaptıkları

eserleri değerlendirmekten çok onları bahane ederek eserin yerine geçen

metin denemeleri. kendilerini yaratma yorumları yaptıkları g özlemleniyor.

Bu rahatsızlıklan dile gc ririci: eseri metinle yorumlayarak ye niden yara tma

ya C \ 'L'l. ama eser yerine kend ile rini ortaya koy maya çalıştıkları gihi eleştiri

ve eleşunuenlerc de eleştiriler y ükse lmekted ir. Neyse polemik konus u o lan

bu eleşt i riye eleştir i ler bir yana, nasıl art ık sanat olanla sanat olmayanın SI

n ı rl:ırı heli rsizlcşip ese r kavram ı ge rı iş l iyorsu, eser hakkında yap ı la n yo rum

lar ve okuma lar da değişecektir.

H.E.: Neresinden bakarsak bakalım düşünce ve bilgi tarzlanna cn dckslen

miş . felsefe ile ilişkileri yoğu n hir sanat n : onun eleştirisi/yorumu günümüz

için vazgeçilmez bir şey galiba .

H..A.: Evet. Sanaıla felsefe ilişkisi ko nusunda Il ege rde n beri devarn eden

deği şik savlar va rd ir. De rle r ki; bunda n yaklaşık 150 yı l kadar önce Ilegel
sanatı öld ürd ü. 2U.yy başında da Maree l Duch am p sanar ç ıyı öldü rdü , Bun

dan b öyle a rt ı k sana l ın yerine felsefenin, sanatç ın ın yerine felsefeciniri ge-



çeceği günü bekleyenler vardır. Fakat ben, sanatın öleceğine değil Speng

ler gibi sanatın başka bir üretim biçiminde gelecekte de varolup devam

edeceğine inananlardanım. Bu, biraz da sizin dünyayı nasıl gördüğünüze

bağlı. Bu böyle olur mu, olmaz mı, orasını bilemem. Ama gerçek sanatçıla

rın çoğu zaten kendileri aynı zamanda biraz filozofturlar. Bence buluşma

noktaları olacaktır. Bir çok alanda olduğu gibi günümüze geldikçe sanat

alanında da olaylar daha bir karmaşıklaşmaktadır. 20 yy'ın ikinci yarısına

gelindiğinde; sanat eseri yerine eserin önüne geçen "sanat düşüncest'rıin

önemi (Kavramsal Sanat), biçim değiştirerek günümüz post-modern, post

postmodern sanat çalışmalarında da kendini göstermekte, hatta daha da

ötesi sanatın ve felsefenin karşılıklı bir kesişme ve buluşma noktasına doğ

ru ilerlediğini duyumsatmaktadır.

H.E.: Türk plastik sanatlarında felsefe yokluğuna dair serzenişler, son za

manlarda sık sık yapılmakta. Bu program da kuramsal boyutu ve felsefe ile

ilişkileri de yoğun olan düşünce eksenli bir program. Böyle bir bakış günü

müz sanatını anlamak ve yönlendirmek için kaçınılmaz bir durum galiba.

Ne düşünüyorsunuz?

H.A: Türk sanatında bunun eksikliğine ilişkin serzenişler, Cumhuriyet dö

neminin başlarında ta 1928'li, 30'lu yıllarda değişik biçimlerde dile getiril

meye başlanmıştır. Zamanın dergi ve gazetelerinde yayınlanan Darülfü

nun'da psikoloji ve felsefe hocası Mustafa Şekip'in sanatla ilgili yazılarında;

ii ... sanatçıların olgunlaşmak için felsefeyi ihmal etmemeleri gerektiği..." gi

bi ifadelere rastlanmaktadır. Bu belki zamanın polemikleri içinde sanatçıya

yönelik bir eksiklik gibi ifade edilmişse de aslında olayın felsefe boyutunun

gerekliliğininvurgulanması açısından önemlidir. Geçen süreler içinde artık

bugün üniversitelerimizin güzel sanatlar fakültelerinin hepsinde değil ama

belki çoğunun güzel sanatlar ve resim bölümlerinde kültür tarihi ve sanat

felsefesi, sanat sosyolojisi gibi kültür dersleri yer almaktadır. Sanatsal geliş

meler açısından da günümüze gelindiğinde artık sanat üzerine yapılan de

ğerlendirmelerde ve sanatın anlaşılmasında kavramlar, kuramıar ve felsefe

desteği kaçınılmaz görülmektedir.

H.E.: Bugün sanat yapıtının gerek üretiminin gerekse tüketiminin bir bilgi

kuramı eşliğinde ancak mümkün olabileceği söyleniyor. Bu konuda neler

düşünüyorsunuz?

H.A.: Bugün sanatsal üretimin de bir düşünce üretimi olduğu kabul edil

mektedir (Rudolf Arnheim). Sanat kuramını da bilgi kuramı gibi gerçekliği

ifade etme biçimi olduğunu düşündüğümüzde bunları birbirinden ayrı dü

şünmemiz imkansızlaşmaktadır,Yani İkisi de aynı gerçekliği iki farklı şekil

lerde ortaya koymaktadırlar. Dolayısıyla sanat üretimini de tüketimini de bu

bütünlük içerisinde düşünmek gerekir.



H.E.: Bu niteliklerde kuramcı yetiştirebilmerıinbir çok önemli yönü olmak

la birlikte iki boyutu daha fazla dikkatimizi çekmekte. Birincisi bu işe gö

nül vermiş ve kendisini buna adamış insanlarınbulunması; bir diğeri ise ge

rekli donanınıa sahip hoca kadrosudur. Bu sorunlara bakışınız nedir? Nasıl

çözümlüyorsunuz?

H.A.: Çok doğru. Sanırım birinci boyutu için, programın çok değişik disip

linlere açık oluşu, bu alana ilgi ve hevesli olanların katılmasına olanak sağ

layacaktır. İkicisi boyutu için de; dediğiniz gibi hoca ve bu alanın uzman

larını bulmak çok önemli. Ayrıca programın hem akademik düzeyde hem

de yaşayan sanat ortamı ve yeni gelişmeler ışığında yürütülmesi gerekir.

Programın dersleri asalolarak üniversitenin kendi öğretim kadrosuyla yü

rütülmekle birlikte İstanbul, Ankara, İzmir ve yurtdışından gelecek her biri

kendi alanında isim sahibi değerli öğretim üyeleri, sanat yazarı ve eleştir

menler tarafından ders, seminer-konferans ve workshop düzeyinde destek

lcnecek/desteklenmektedır.Ayrıca önümüzdeki dönem için yurtdışından

da alanında uzman kişileri geçici sürelerde misafir öğretim üyesi statüsün

de ya da uzman kişi olarak getirtme girişimlerimizvar. Zaten program son

derece dinamik bir yapıdadır. Gelişmelere göre yeni dersler açılacak, yeni

seminer-konferans ve workshop v.b. etkinlikler düzenlenecek ve buna bağ

lı olarak da davet edilen öğretim üyesi ve uzman kişiler değişecektir.

H.E.: Oldukça davetkar bir program.

H.A.: Onu bilemem, ancak programın çok ilgi gördüğünü söyleyebilirim.

H.E.: Sanatsal aktivitelerin daha çok İstanbul, Ankara gibi büyük kentlerde

yoğunlaştığmı düşündüğümüzde Eskişehir'i öğrenciler açısından bir deza

vantaj olabileceğini düşünüyor musunuz?

H.A.: Tabi, bu konuda yalnız Türkiye'de değil dünyanın her yerinde büyük

metropollerde olmak her zaman daha avantajlıdır. Ancak bugünkü iletişim

ve hızlı dolaşım dünyasında bunu telafi etmek ya da olayın dışında kalma

mak mümkün. Eskişehir'in coğrafi konumu itibariyle öğrenciler isterlerse

önemli etkinlikleri günü birliğine bile Ankara, İstanbul'a gidip izleme şan

sına sahiptirler. Yeter ki buna ihtiyaç duysunlar ve bu bilinçte olsunlar. Ben

Paris ve Berlin gibi büyük metropollerde yaşayıp ta yaşadığı metropoldeki

ve dünyadaki sanattan haberi olmayan sanatçılar da tanıdım. Önemli olan

herhalde olayın bilincinde olmak ve takip etmek. Bugünün hızlı iletişim ve

etkileşim dünyasında artık insanlar sadece bulunduklarımetropollerdeki et

kinliklerle yetinmeyip bir çok uluslararası etkinlikleri diğer ülkelerin met

ropollerinde de yakından takip edip izlemektedirler. Belki çevresel sanatsal

etkinlikler açısından değil ama, eğitim öğretim açısından Eskişehir'deki öğ

rencilerin ülkemizdeki diğer büyük kentlerdekilerden daha avantajlı oldu

ğu durumlar da var. Hani bazen yanlışlıkla doğru yapılmış, dediğimiz şeyler



vardır , İ~te Eskişeh i r'de durum bi ra z böyle sayılır. Eskişehir'in

istanbul ve Ankara gibi büyük kentlere güre dezavantajlı oluşu

bazı konularda onu bugün istanbul "e Ankara 'daki Ürıivcr

siteleriri de önüne geçen çağdaş bir yaklaşım içinde olmasına

neden olmuştur, Ö rneğ in Eskişehir Anadolu Üniversitesine

hem Ankara , İstanbul'dan hem de İ zm i r'den gelip ders "eren

alanının çok değerli öğretim üyeleri var. Bu ö ğ ret im üyeleri he r

hafta Ankara 'da n İsıanhul'a ya da Istan bu l'dan Jzm ir'e ders ve r

meye gtdcrnezler ama coğra fi konumu ned en iyle üç-beş saatlik

mesafe de olduğu için Eskişchir'e ge lip gideh i l ıııekted irle r. UiI ~

Jiğiniz gib i Anadolu Ünive rsitesine yurtd ış ı ndan da bir çok da

vcı lı misafir sanatç ı/öğretim üyesi gelip gitmektedir. Üniversite

nin yurtdışı univcrsitclcrk- ilişkileri he r geçen gün artmakta ve

ileriye yönelik daha yoğun programlar düşünülmektedir, Bir çok Alman.

Amerikan n:' Japon ünive rsite le riyle anlaşmalar imzalarımakıadır. Ayrıca

T ürkiye'de ilk Çağdaş Sanatlar Müzesi'nin Ünive rsite bünyesinde Eskişe

hir 'de açılmış olması ve bir çok yurtiçi ve yurtdışı sergilerin buraya gelme

si yeterli olmasa ıla haşka hi çbir üniversitede g örülmeyen türden aktivite

lerdi r. Örneğin şu anda Japonya 'dan Tokyo Güzel Sanatlar n: .\ ı ü zi k Üni

versitesi öğretim üyesi Pro f.Tadayoshi Nakahayashi 'nin ö zgü nbask ı sergisi

vardır ve ö ğrencilere gdi~{ i rdiğ i kendi baskı teknikleri konusunda geeeri

hafta bir de workshop yapmışt ır, Aslında E....ki şe- hi r Anadolu Üniversitesi ko

şu lla rı gereği g(...' li~ t i rdiğ i bu o lanakla rla gü nü müzde dünya da vasanan ()ğ

rcnci. öğ ret i m üyesi ve sa natçı sirkülasyonu parale linde c;.'ağda~ noktada bir

yaklaşan icinded lr. Ayrıca Üntvcrxncnln kampüx içinde yer alan ıu üzc, ga

le ri mekanları, konse r, tiyatro ve sinema salonları yanı sıra Esk i ~dlir'in kent

me rkezinde de. bir zamanlar ismi Anadolu Üniversitesi ile ö ze leş sayılan

Prof.Dr.Yılmaz B üyükerşcrıin bugün belediye başkanlığı savesinde kent

teki (erk edilmiş eski yapıların restore edilerek tiyatro. sinema salonları, ser

gi mekanlan ve e ğlence merkezleri olarak halkın ve gençliğin hizmetine

sunulması: kafck-ri . eğlence merkezleri ve yeni çevre düzeniyle Exkixchir ,

di ğer Anadolu kentlerinden farklı bir kültü r kenti kimliği kazanmaktadır.

Bundan öteye ise; amac ı saul'ce bir üniversite diplomasi almak ve ileride

komşulan gibi yaşamak isteyenlere Eskişehi r 'deki etkinlikler az de ğil, fazla

hile , ileriye yönelik idealleri o lanlar için ise , dü nya n ın başka yer leri hep

açı k, derim.

H.E.: Uzun süred ir Tü rkiye 'n in çeşit li eğ it im kurumlannda gürev yaptınız

ve bu arada yeni sayılabilecek çeş i t l i uygulamala r yapma fırsau bu ldunuz,

Bu noktada sizce yaratın sa na t eğ itiminin önündeki en büyük e ngel ler

nc lc rdir?

H.A..: Sanınm bunlardan birisi hepimizin hildiği ve şikayet ettiğimiz eğitim



yapımızdan ve sınav sistemimizden kaynaklanan orta öğretimdengelen öğ

renci profili. Diğeri ise bence hoca engelidir. Nasıl, diyeceksiniz belki.

Birincisinin nedenleri hepimizce malum. Ben burada biraz ikincisinin

üzerinde durmak istiyorum. Kısacası hocalarımızın çok iyi yetişmesi;

eğitimin ve yaratıcılığın önünü tıkamayacak şekilde çağın gereklerine uy

gun şekilde donanımlı olması gerekir. Artık yalnızca kendi yaptığını bilen,

öğrenciyi onu öğrenmeye zorlayan hoca tipi dönemi kapanmalıdır.

Maalesef bugün kurumlarımızınçoğunda yasayla bir gecede unvan verile

rek/alınarak doçent profesör olan gecekondu profesörlerimiz var. Ve bun

ların çoğu gerçek anlamda üniversitede hocalık yapma nosyonuna sahip

değildirler. Hiç şüphesiz bunların içinde çok değerli sanatçı/hocalarımız

var. Bunlara dediğimiz bir şey yok. Ancak maalesef içlerinde geçtiğimiz

dönemde yasayla ulufe dağıtılır gibi karambolde verilen/alınan unvan

dağıtımıyla unvan sahibi olmuş, bir kısmının orta okulda bile hocalık

yapabilecekleri soru işareti olan doçentlerimiz, profesörlerimiz, bulunmak

tadır. Sanırım bu sancılı geçiş dönemi aşılacak ve bundan sonra yetişecek

genç hocalarımız, master, sanatta yeterlilik ve doktora tez aşamalarından

geçerek daha iyi ve daha donanımlı yetişeceklerdir. Gözlemlediğim

kadarıyla yine bu sancılı dönemin bir uzantısı olarak bizim alanlarda yap

tırılan tez ve akademik çalışmaların çoğu da, bilimsel görünümde fakat ne

bilimsel ne de sanatsal nitelikte olmayan çalışmalardır. Çalışmaların ciddi

tutularak üniversitelerimizde önce yeni yetişecek hoca tipinin donanımlı ve

yaratıcı yetiştirilmesi gerekir diye düşünüyorum.

H.E.: Bizim toplum olarak teknolojiye yatkın olduğumuz ve onu hemen

özümseyebildiğimizsöylenir. Gerçekten böyle mi? Özelikle yeni sanat uy

gulamalarında. Çünkü bugün birçok kururnda 20. yüzyılın başındaki yön

tem ve yaklaşımlarla eğitim yapılıyor. Bu durum ister istemez yaptıklarımız

üzerinde yeniden düşünmeyi kaçınılmaz kılıyor. Bunu neye bağlıyorsunuz?

HA.: Bu, biraz yukarıdaki soru ve yanıtlarıyla da ilgili. Hoca ve buna bağ

lı olarak eğitim-öğretim kurumlarımızda ilk önce zihniyetlerin değişmesi

gerekir. Birkaç istisna kabul edebileceğimizkurumun dışında genelde hala

köhnemiş ve çok gerilerde kalmış zihniyetlerle hareket edilmektedir. Genç

lerimizin önünü çağdaş dünyaya açmak zorundayız. Onlar kendi yaşadık

ları jenerasyon içinde kendi yerlerini almak zorundalar. Köhnemiş ve çok

gerilerde kalmış zihniyetlerle gençlerimizin önlerini tıkamak ve onların

geleceğini ipotek altına almaya kimsenin hakkı yok diye düşünüyorum.

H.E.: 90'lı yıllardan sonra Türkiye'de tartışılmaya ve yaygınlaşmaya baş

layan disiplinlerarası sanat uygulamalarınadönük çalışmaların iyiden iyiye

eğitim kurumlarında da kök saldığını görmekteyiz. Her ne kadar program

lar bu tür çalışmalara yönelik olmasa da gençlerde buna yönelik özel bir il

giye rastlamaktayız bunu nasıl açıklıyorsunuz.



ILA: Hani, siyasi yaşanunuzda zamarı zaman hazı konularda halk siyasile

rimizin önünde gidiyor diye s öyleriz. Sanırım bu sanat eğitiminde de genç

lerimiz için böyle,

H.E.: Zamarı zama n uzun süreli olma k üzere. buya tnuzm çeş it li d önem lerin

de yu rt dışında yaşad ı tuz . Den eyim ve g özlem ler inize dayan arak ülkerniz

dek i sa na l eğilimi çağın ne res inde? İ luiyuçlara cevap ve rir d ururnda g örü 

yor m us unuz>

HaA: Sanat eğitimi ko nusundak i sapramalannu . g ör ü şlcruu, ve hakı~ acrmı

yukarıdaki pek cok soruya verdiğim ya nularda bel irttim sanırım . Ancak her

şey i negatif ve eksik g örme yerine burada iki şeyin altını çizerek olumlu

yönleri de belirtmekte yarar var. Bunlardan birincisi : Türkiye 'de sanat

eğitim kunımlanmızın hepsi bugün artık ünive rsite b ünyesindedir. Gen ç

lerimiz sanat alanında da ü nive rs ite düzeyinde bir eğitim almakta ve dün

yanın her yerinde ge\ocrli b ir ünive rsite diplomasıyla mezun olmaktadırlar.

Diplemanın sa natın ölçüsü olmadığının farkındayı z hepimiz, arıcak hunun

sosya l hayatın işleyişi i\'inde ne kada r ö ne m ta şıdı ğnu da hiliyonız. Genç

lerimizin gözlerinde: b üy ütt ükle ri Batı 'da , hu de n klik ve di plema durumları

hala çözü lememişt ir. Avrupa'da sa na t eğ itim i ve ren kurumlar a ras mda sta tü

leri ve cşde ğerlil i k lc r i acısı ndan hala bir kaos yaşa nmakt.ıchr. Ilangi

akademinin veya yü kse kokulun diplomas ı n ın ne rede nasıl geçe rli ve es 

değerli olduğu bell i değildi r . Bu anla mda biz sanat eğitimi sistemi olarak

o nlardan da ha ileri. Ame rika ve Japonya paralelinde daha \';ığdas bir nok

tadayız. Ancak bu siste mimizin içini nitelik ve kalite olarak s üratle deldur-



marnız gerekmektedir. İkincisi; sanat eğitim kurumlarımızın niteliği ve

kalitesi açısından söylemeye zorlandığımız şeyleri, bazı alanlarda sanatsal

üretimimiz açısından olumlu gelişmeler olarak değerlendirebiliriz. Bugün

artık çağdaş Türk sanatı çağdaş dünya sanatına eklemlenmektedir. Sanat

çılarımızın ulusal ve uluslararası arenalardaki bireysel başarıları ve sanatsal

üretimleri bugün gelişmiş kabul ettiğimiz ülkelerin sanatçılarıyla aynı çağ

daş noktada ve sanatsal üretim düzeyinde buluşabilmektedir,Günümüzde

artık Türk sanatındaki ilgilerle çağdaş dünya sanatındaki ilgiler, hem zaman

hem de sanatsal yaklaşımlar yönünden belli paralellikler göstermeye baş

lamıştır. Özellikle 1980'lere doğru ve daha sonraki dönemlerde figüratif ve

yeni figürasyon, soyut ve yeni dışavurumcu, kavramsal ve post-modernist

gibi geniş perspektifli yaklaşımlar; sanatsal üretimin, kavramlar ve sanatsal

düşünce yönünden çağdaş noktada yakalanmış çalışma örnekleri olarak

görülmektedir.

H.E: Hocam, sizi epeyce yorduk. Çok teşekkür ederim bu uzun soluklu ve

güzel söyleşi için ..

H.A: Ben de çok teşekkür ederim Hayri. Evet gerçekten uzunca bir söyleşi

oldu galiba. Artık ben de bu kadar çok soru sordurtacak ne kabahat iş

ledim diye düşünmeye başlamıştım.
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